
تالاب ها بس��تر مناس��بي براي حيات اكولوژيكي 
هس��تند و توان هيدروليكي مناطق اطراف خود 
به حساب مي آيند. دريچه اي براي تنظيم خشكي 
هوا و خاك و نيز مجموعه اي كه به روي گرد و غبار 
و طوفان ه��اي خاكي و محلي تأثي��ري بازدارنده 
مي گذارند. سرپرس��ت اس��تانداري چهارمحال و 
بختياري در نشست اخير شوراي حفاظت كيفي 
زاينده رود و مديريت منابع آب اس��تان از كاهش 
85 درصدي آورد آب به تالاب بين المللي چغاخور 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داده و گفته 
اس��ت: آورد آب تالاب چغاخور در س��ال گذشته 

23ميليون مترمكعب بوده كه اين ميزان در سال 
جاري با كاهش 85 درصدي به 5 ميليون و 500 
هزار مترمكعب رسيده است.  گودرز اميري در پي 
وقوع چنين وضعيتي با تأكيد بر تعيين شفاف حقابه 
تالاب ها و رودخانه هاي استان، برنامه زمان بندي، 
علمي و كارشناسي حفظ تالاب ها و رودخانه هاي 
استان و ميزان برداشت از اين نواحي را در نشست 
آينده اين شورا خواستار شده است. اين وضعيت 
بس��ياري از دوس��تداران طبيعت، كارشناسان و 
فعالان حوزه آب و محيط زيس��ت را نگران كرده 
است. اين زيست بوم ارزشمند كه يكي از زيباترين و 

وسيع ترين تالاب هاي كشور به شمار مي رود امسال 
با كاهش شديد آورد آب مواجه است و در صورتي 
كه در اين خصوص تدبيري به كار گرفته نش��ود، 

حيات تالاب با خطر جدي مواجه مي شود. 
   ضعف مديريت منابع آبي در استان

در خصوص بررسي علل وقوع اين وضعيت، ضمن 
آنكه كارشناسان حوزه آب معتقدند خشكسالي هاي 
متوالي و تغيي��ر اقليم در اس��تان حي��ات تالاب 
بين المللي چغاخ��ور را به خط��ر انداخته، فعالان 
زيست محيطي براين باورند كه بيشتر از پيامدهاي 
خشكسالي، نحوه مديريت منابع آب و نبود نظارت 

كافي بر حقابه تالاب ها، حيات اين بوم سازه آبي را 
با چالش مواجه كرده است.  يك كارشناس حوزه 
آب، وقوع خشكس��الي هاي يك دهه اخير را عامل 
كاهش آورد آب تالاب عنوان كرد وگفت: از آنجا كه 
در سال هاي اخير با وقوع تغيير اقليم شاهد كاهش 
بارش ها و نبود بارش برف در استان بوده ايم، ذخاير 
برف و يخچال در اس��تان به ش��دت كاهش يافته 
است.  سيد هاش��م فاطمي تصريح كرد: در زمان 
خشكس��الي ضمن اينكه مناب��ع آب زيرزميني و 
چشمه ها با كاهش آبدهي مواجه مي شوند به سبب 
تبخير بالا، آب هاي سطحي نيز بخار شده و در چنين 
وضعيتي شاهد كاهش آورد آب تالاب ها هستيم.  
يك كارش��ناس مسائل اقليم شناس��ي نيز در اين 
خصوص گفت: ما هيچگاه در چنين زماني از سال 
شاهد كاهش ش��ديد منابع آب در تالاب چغاخور 
نبوديم و اين وضعيت بي ش��ك زنگ خطري براي 
حيات تالاب به شمار مي رود. مهرداد قطره ساماني 
افزود: در حالي كه ما با خشكسالي هاي متوالي در 
يك دهه اخير مواجه هستيم اما نه تنها مصارف خود 
را متناس��ب با كمبود منابع آب كاهش نداده بلكه 
ش��اهد افزايش منابع به ويژه در اراضي كشاورزي 
پيرامون تالاب هس��تيم كه اين مي طلبد تا در اين 
حوزه مديريت بهتري صورت گيرد.  هومان خاكپور 
از كارشناسان مس��ائل محيط زيست معتقد است 
افت شديد آب در تالاب چغاخور بيش از آنكه متأثر 
از خشكسالي و كاهش بارش ها باشد، متأثر از نحوه 
مديريت منابع آبي تالاب است.  وي افزود: كاهش 
شديد منابع آبي در تالاب چغاخور در دو دهه اخير 
بي سابقه بوده و اين موضوعي نيست كه بتوان آن 
را به طور كامل به بحث خشكس��الي ربط داد.  وي 
گفت:  تعيين حقابه تالاب چغاخ��ور بايد اولويت 
نخست تخصيص منابع آب منطقه باشد. خاكپور 
خارج شدن تالاب بين المللي چغاخور از فهرست 
تالاب هاي بين المللي را نخستين پيامد خشكيدگي 
تالاب دانست و گفت: تبديل شدن تالاب به كانون 
گرد و خاك، كوچ پرندگان، از بين رفتن گونه هاي 
گياهي و جانوري بومي منطقه، خش��ك ش��دن 
چاه هاي پايين دشت تالاب و اثرات مخرب اقتصادي 
ناش��ي از آن از ديگر پيامدهاي خشك شدن اين 
عرصه طبيعي است.  كم جاني تالاب ها زنگ خطري 
براي ش��يوع پديده هاي اقليمي چون بيابانزايي يا 
طوفان هاي گرد و غبار اس��ت و مي تواند به مرگ 

اقتصادي منطقه نيز ختم مي شود. 

مطالبات كشاورزان اردبيلي در چند ماه گذشته به 
يك مسئله جدي تبديل شده و آنها با نگراني پيگير 
دسترنج يكساله خود هستند. اما هنوز هيچ اقدامي 
در اين زمينه به خصوص در حوزه پرداخت مطالبات 
گندمكاران به عنوان محصول اس��تراتژيك انجام 
نشده است. كشاورزان يك  بار در سال درآمد دارند 
و اين درآمد به جاي نقدينگي به طلب تبديل شده 
است. كساني كه براي افزايش محصولات باكيفيت 
تلاش كرده اند و بعد از زحمت فراوان دسترنج يك 
سالشان را با اعتماد در دامن دولت گذاشتند بعد از 
گذش��ت چند ماه هنوز جوابي قطعي از مسئولان 
استان اردبيل براي دريافت مطالبات خود نگرفته اند.  
اواخر خرداد ماه شركت غله و تعاون روستايي استان 
اردبيل از كشاورزان گندم خريداري كرده است اما 
هنوز پول آن را بعد از گذش��ت چند ماه پرداخت 

نكرده است و چندين ماه اس��ت كه كشاورزان به 
دنبال وصول مطالبات خود هستند و هنوز جواب 
قطعي نگرفته اند. ميزان كل گندم خريداري شده 
طبق آمار خود شركت غله و بازرگاني استان اردبيل 
توسط شركت مذكور 447 هزار تن بود كه 315 هزار 
تن آن از شمال استان خريداري شده است.  مدير 
كل شركت غله و خدمات بازرگاني استان اردبيل در 
اين خصوص به »ج��وان« مي گويد: »ارزش ريالي 
گندم خريداري شده 583 ميليارد تومان است كه 
سهم شمال استان 411 ميليارد تومان مي شود كه 
دولت از اين مبل��غ 306 ميليارد تومان را پرداخت 
كرده و 290 ميليارد تومان به كش��اورزان بدهكار 
است.« علي نوبخت با اشاره به فرا استاني بودن اين 
مسئله بيان كرد: »اين اعتبار بايد در كشور تأمين 
شود تا استان ها نيز بتوانند با كشاورزان خود تسويه 

حساب كنند. در واقع اين مسئله به واسطه سازمان 
جهاد كشاورزي حل خواهد شد و آنها مجري تسويه 

حساب با كشاورزان هستند.«
   تعلل چند ماهه دولت!

ركود نقدينگي در كش��ور و تنگناهاي مالي دولت 
امري مشهود است و دولت در پرداخت پول گندم 
در سال گذشته و امسال با وقفه اي چند ماهه روبه رو 
شده است.  رئيس كميس��يون كشاورزي مجلس 
ش��وراي اس��لامي به خبرنگار »جوان« در اردبيل 
گفت: »مجلس شوراي اسلامي به دليل ارتباطي 
كه با مردم دارد و به طور مس��تقيم و غيرمستقيم 
پيگير مشكلات مردم اس��ت از طريق ارتباطات و 
تذكرات و پيگيري هاي لازم با س��طوح اجرايي از 
جمله رئيس جمهور، رئيس سازمان برنامه و بودجه 
و وزير جهاد كشاورزي پيگير هس��تيم تا بتوانيم 

مطالبات گندمكاران را كه كمتر از 30 درصد است 
هرچه سريع تر پرداخت كرده و رضايت آنان را جلب 
كنيم. علي اكبري تصريح ك��رد: »حمايت هاي ما 
از باغداران در بعد مديري��ت بحران و حمايت هاي 
تضميني براساس قانون در اين زمينه برقرار است و 
چيزي كه سبب بروز وقفه شده وجود نقدينگي در 
كشور است كه اميدواريم شاهد به حداقل رسيدن 
مش��كلات در اين زمينه باش��يم.« صديف بدري، 
 نماينده مردم اردبيل، نير، نمين و سرعين در مجلس 
با اشاره به اينكه پرداخت نشدن مطالبات گندمكاران 
اردبيلي تأسف آور است، افزود: » بارها دراين راستا به 
وزير جهاد كشاورزي و مسئولان مربوطه در مجلس 

و در استان تذكر داديم.«
   دولت در قبال تأخير، تسهيلات مالي مي دهد

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان اردبيل گفت: 
»به آن دسته از گندمكاراني كه تا كنون مطالبات 
خود را به صورت كامل درياف��ت نكرده اند به ازاي 
هر هكتار مبلغ 10ميليون ريال تس��هيلات بدون 
اخذ وثيقه پرداخت مي شود.« عديل سروي اظهار 
كرد: »اين تسهيلات براي تسهيل در تهيه بذور و 
كودهاي مورد نياز كش��اورزان براي كشت پاييزه 
پرداخت مي شود كه با وصول مطالبات بازپرداخت 
خواهد شد.« وي بيان كرد: »تاكنون عمليات كشت 
گندم ديم در س��طح 135 هزار هكتار و گندم آبي 
در سطح 23 هزار هكتار از اراضي استان اردبيل به 
پايان رسيده است و بر اساس برنامه ابلاغي سطح 
زيركشت گندم ديم امس��ال به 235 هزار هكتار و 
گندم آبي به 69 هزار هكتار افزايش خواهديافت.« 
رضا كريمي، نماينده مردم اردبيل در مجلس شوراي 
اسلامي و عضو كميس��يون كشاورزي مجلس نيز 
گفت: »گندم��كاران در ازاي تأخير پرداخت بهاي 
محصول خود از س��وي دولت سود تأخير خواهند 
گرفت.« وي افزود: »بر اساس پيگيري هاي انجام 
شده نمايندگان استان اردبيل، دولت مكلف شده 
طبق رويه معمول بانك ها در پرداخت سود سپرده ها 
علاوه بر پرداخت بهاي قيمت گندم تحويلي سود 
بانكي تأخير در پرداخت را نيز به كشاورزان پرداخت 
نمايد.« نماينده مردم شهرستان هاي اردبيل، نير، 
نمين و سرعين در مجلس شوراي اسلامي با اشاره 
به تأخير پرداخت مطالبات گندمكاران نيز افزود: 
»متأسفانه عدم برنامه ريزي صحيح توسط دولت 
منجر به تأخير در پرداخ��ت مطالبات گندمكاران 
اردبيلي اس��ت كه اين موضوع همه ساله مشاهده 
مي شود و شاهد س��ريال تأخير در پرداخت بهاي 
گندم به كشاورزان هس��تيم كه بايد در اين زمينه 
برنامه ريزي هاي لازم مبناي كار قرار گيرد.« محمد 
فيضي گفت: »تاكنون 8 هزار و 500 ميليارد تومان 
از بدهي 11 ه��زار و 590 ميليارد توماني دولت به 
كشاورزان از بابت بهاي گندم خريداري شده در دو 
مرحله به گندمكاران پرداخت شده و 27 درصد از 
مطالبات باقي مانده گندمكاران پرداخت مي شود.« 
قرار بود تا اواخر مهر مطالبات گندمكاران پرداخت 
شود ولي متأس��فانه قصه تكراري پرداخت نشدن 

مطالبات گندمكاران همچنان ادامه  دارد.

 راه اندازي باغ گياه شناسي 
در دانشگاه محقق اردبيلي

رئيس دانشگاه محقق اردبيلي از راه اندازي باغ گياه شناسي در اين 
دانشگاه خبر داد. 

گودرز صادقي گفت: با توجه به ظرفيت هاي دانشكده كشاورزي و منابع 
طبيعي و همچنين بخش گياه شناسي اين دانشگاه به زودي باغ گياه شناسي 
در حوزه دانشگاه محقق اردبيلي راه اندازي مي شود.  وي افزود: در حال حاضر 
به همت دانشجويان و اساتيد دانشكده كشاورزي و منابع طبيعي در حال 
راه اندازي باغ گياه شناسي در زميني به مساحد 2هكتار در داخل دانشگاه 
محقق اردبيلي هستيم كه اين پروژه هم اكنون در حال طراحي است و در 
اسرع وقت نسبت به احداث و راه اندازي آن اقدام مي شود.  صادقي با بيان 
اينكه باغ گياه شناسي دانشگاه مي تواند زمينه ساز توسعه هاي زيادي در 
حوزه گياه و گياه شناسي باشد، افزود: باتوجه به قابليت هاي بالقوه منطقه در 
حوزه گياهان دارويي و پرورش گياه هم به صورت گلخانه اي و هم به صورت 
طبيعي انتظار مي رود تا در حمايت از دانشجويان رشته كشاورزي و منابع 
طبيعي و با در اختيار قرار دادن امكانات لازم بتوانيم شاهد رشد و توسعه 
همه جانبه توليد گياهان دارويي و شناس��ايي ارقام جديدي از گونه هاي 
مختلف باشيم.  وی افزود: در رابطه با تغيير ساختمان دانشكده كشاورزي 
دانش��گاه محقق پيگير اختصاص زميني به مساحت 10 هكتار براي اين 
دانشكده هستيم تا بدين ترتيب فعاليت هاي اين باغ را توسعه دهيم و شاهد 

درخشش هاي زياد و كسب موفقيت هاي بيشتر در اين حوزه باشيم.

  اجراي طرح »متفكران كوچك« 
برای دانش آموزان پایه چهارم و پنجم 

مدي�ركل كانون پ�رورش فكري اس�تان چهارمح�ال و بختياري 
از اج�راي ط�رح »متفك�ران كوچ�ك« در اس�تان خب�ر داد. 
فرزاد رحيمي گفت: همزمان با اجراي طرح كانون مدرسه دانش آموزان 
پايه چهارم و پنجم تحصيلي تحت پوشش طرح »متفكران كوچك« 
قرار مي گيرند.  وي افزود: ارتقاي تفكر خلاق و پرورش روح پرسشگري 
در كودكان و ارتقاي همكاري هاي س��ازنده و تعاملات علمي در قالب 
طرح كانون و مدرسه از جمله اهداف اجراي اين طرح محسوب مي شود.  
مديركل كانون پرورش فكري چهارمحال و بختياري بيان كرد: در اين 
برنامه دانش آموزان با شركت در يك جس��ت وجوي فلسفي و فرايند 
كند و كاو، به كشف رابطه مفاهيم مختلف، تجزيه و تحليل موضوعات 
گوناگون، پردازش فرضيات بديع درباره ماهيت پديده ها و اشيا، بيان 
فرضيه و احتمال س��ازي، بازس��ازي و تجديد نظر آگاهانه در راستاي 
محورهاي درسي و سؤالات ذهني خود مي پردازند.  رحيمي خاطرنشان 
كرد: منابع اين طرح از متون و كتاب هاي كانون در زمينه هاي گوناگون 
علمي، ادبي و هنري تأمين شده كه در قالب داستان خواني سؤال برانگيز، 
تفكر محاوره اي، كاوشگري، طرح مسئله، احتمال يابي و تفكر گروهي 
خلاق ارائه مي شود. وي تصريح كرد: بر اين اساس اين طرح از ابتداي 

آبان ماه آغاز مي شود و تا پايان فروردين ماه سال آينده ادامه دارد.

 افزایش اشتغال در بخش كشاورزي 
چهارمحال و بختياري

رئيس جهاد كش�اورزي چهارمحال و بختياري از انجام اقداماتي 
به منظور افزايش اش�تغال در بخش كش�اورزي اس�تان خبر داد. 
ذبيح الله غريب با تأكيد بر اينكه اش��تغال بخش كشاورزي چهارمحال 
و بختياري افزايش مي يابد، گفت: ايجاد اش��تغال در بخش كشاورزي 
مهم ترين هدف مس��ئولان اين س��ازمان اس��ت.  وي اف��زود: افزايش 
توليد بخش كشاورزي زمينه ساز توس��عه چهارمحال و بختياري است 
و مهم تري��ن ظرفيت را ب��راي تحقق اقتص��اد مقاومت��ي دارد.  رئيس 
جهاد كش��اورزي چهارمحال و بختي��اري بيان داش��ت: ظرفيت هاي 
اشتغالزا در بخش كش��اورزي چهارمحال و بختياري بسيار زياد است 
كه دولت به دنبال توسعه اين بخش است.  وي اظهار داشت: هم اكنون 
طرح هاي اشتغالزاي قابل توجهي در سطح استان در حال اجراست كه 
با بهره برداري از آنها ش��اهد افزايش اشتغال در اين بخش خواهيم بود.  
رئيس جهاد كشاورزي چهارمحال و بختياري ادامه داد: توسعه گلخانه ها، 
كشت گياهان دارويي، توس��عه صنايع تبديلي، توسعه باغات، توسعه 
كشت زعفران، توسعه واحد هاي توليد قارچ و... از مهم ترين ظرفيت هاي 
اشتغالزا در چهارمحال و بختياري است كه مورد توجه قرار گرفته است. 

تالاب بين المللي چغاخور در عطش حقابه
مديريت نادرست منابع آبي تالاب بين المللي چهارمحال و بختياري را تهديد مي كند

 وقفه چند ماهه 
در پرداخت طلب گندمكاران اردبيلي

به رغم وعده هاي مكرر مسئولان جهاد كشاورزي اردبيل صورت گرفت

 تمام مناطق استان اردبيل 
زیرپوشش شبكه هاي دیجيتال قرار مي گيرند

مديركل صدا و س�يماي مركز اردبيل گفت: در س�ريع ترين زمان 
ممكن مناط�ق باقيمانده اس�تان اردبيل كه مجهز به ش�بكه هاي 
ديجيتال نيستند از خدمات اين ش�بكه ها بهره مند خواهند شد. 
علي ملااحمدي گف��ت: با توجه به درخواس��ت هاي مكرر مردم مبني 
بر برخورداري از شبكه هاي ديجيتال در مناطق مختلف استان سعي 
داريم تا در سريع ترين زمان ممكن ساكنان مناطق باقيمانده استان را 
از خدمات تمامي شبكه هاي ديجيتال بهره مند كنيم، چراكه اين مهم 
در حال حاضر مطالبه اصلي مردم و مسئولان منطقه است.  وي با اشاره 
به اينكه انتقال ش��بكه هاي ديجيتال به تمامي مناطق استان اردبيل 
نيازمند تزريق اعتبارات لازم اس��ت، افزود: در صورت تأمين اعتبارات 
لازم از محل اس��تاني اميد داريم تا باقي مناطق فاقد پوشش ديجيتال 
هم از اين نعمت برخوردار ش��وند كه در اين زمينه نياز است تا تمامي 
مسئولان ياري گر باشند.  مديركل صدا و س��يماي مركز اردبيل رفع 
موانع و مشكلات توسعه استان را از مهم ترين رسالت هاي رسانه ملي 
دانست و گفت: اصلي ترين و خطيرترين وظيفه و رسالت رسانه ملي در 
عصر كنوني تلاش براي رفع موانع و مشكلات پيش روي توسعه استان 
است كه ما نيز تلاش داريم تا بنابر اين اصل در راستاي پويايي استان در 

عرصه ها و حوزه هاي مختلف گام برداريم.

كاهش  كشت سيب زميني در اردبيل 
رئيس سازمان جهاد كشاورزي اس�تان اردبيل گفت: در راستاي 
اجراي ط�رح اصلاح الگوي كش�ت همسان س�ازي تولي�د با نياز 
بازار، كشت س�يب زميني در اس�تان ۲ هزار هكتار كاهش يافت. 
عديل سروي گفت: به منظور بهبود وضعيت بازار سيب زميني در استان 
اردبيل اقداماتي توسط سازمان جهاد كش��اورزي استان اردبيل به انجام 
رسيد كه در مرحله نخست، اصلاح الگوي كشت اين محصول استراتژيك 
در دستور كار قرار گرفت.  وي افزود: كشت سيب زميني امسال در استان 
اردبيل نسبت به سال گذشته بيش از 2 هزار هكتار كاهش داشته است كه 
در كنار اصلاح الگوي كشت، راه اندازي كارخانه صنايع تبديلي سيب زميني 
با ظرفيت 60 هزار تن در استان اردبيل انجام شد و كارخانه  ديگري نيز با 
ظرفيت 100 هزار تن در دست احداث است كه 40 درصد پيشرفت فيزيكي 
دارد.  وی ادامه داد: 230 هزار تن سردخانه در سطح استان اردبيل در حال 
احداث داريم كه تا به امروز نيز 80 هزار تن سردخانه در سطح استان اردبيل 
به بهره برداري رسيده است.  سروي افزود: امسال 730 هزار تن سيب زميني 
در 9 هزار و 700 هكتار از اراضي استان اردبيل توليد شده و براساس تعهدات 
نيز تا پايان امسال 12 هزار تن پنبه در استان توليد مي شود كه در رابطه با 
ايجاد آبياري نوين، 2 هزار و 600 هكتار تعهد امسال سازمان جهاد كشاورزي 

استان در اين رابطه بوده كه تا پايان امسال عملياتي مي شود.

 ثبت فرش چهارمحال و بختياري 
در سازمان مالكيت فكري جهاني

رئي�س صنعت، مع�دن و تجارت چهارمح�ال و بختي�اري از ثبت 
فرش اين اس�تان در س�ازمان مالكي�ت فكري جهان�ي خبر داد. 
نعيم امامي گفت: توانستيم فرش استان را در سازمان مالكيت فكري 
جهاني به ثبت جهاني برسانيم و بدين ترتيب عملًا امكان كپي برداري 
از اين نقشه ها وجود ندارد.  وي افزود: استان چهارمحال و بختياري از 
ديرباز به عنوان يكي از كانون هاي توسعه و توليد فرش دستباف مدنظر 
بوده و در بيشتر منازل فرش دستباف توليد مي شود.  امامي ادامه داد: 
در استان ما 50 هزار دار قالي و 100 هزار بافنده وجود دارد به گونه اي 

كه سالانه 200 هزار متر مربع فرش توليد مي شود.  
رئيس صنعت، معدن و تج��ارت چهارمحال و بختي��اري بيان كرد: با 
تلاشي كه با كمك رنگرزهاي سنتي و همكاري آكادميك در دانشگاه ها 
صورت پذيرفت��ه در حال حاضر 2 ه��زار خام رنگي به دس��ت آمده و 
استان ما قطب رنگرزي كشور به حس��اب مي آيد.  امامي با بيان اينكه 
سبك هايي كه در استان توليد مي ش��ود يلمه، بختياري، گبه و نائين 
است، خاطرنشان كرد: هند و چين و پاكستان نقشه هاي ما را مي بافند 
اما از اين جنس و رنگ و مواد نيستند.  وي گفت: توانستيم فرش استان 
را در سازمان مالكيت فكري )WIPO( به ثبت جهاني برسانيم و بدين 

ترتيب عملًا كپي برداري از اين نقشه ها وجود ندارد.

 گسترش اجراي پروژه هاي آبرساني 
به مناطق محروم 

مس�ئول س�ازمان بس�يج س�ازندگي س�پاه حضرت عباس )ع( 
اس�تان اردبي�ل از گس�ترش اج�راي پروژه ه�اي آبرس�اني در 
روس�تاهاي كم برخ�وردار و مناط�ق مح�روم اس�تان خب�ر داد. 
علي پيرجاهد گفت: خوشبختانه در شش ماهه نخست سال توانستيم 
با همت جهادگران بسيج س��ازندگي پروژه آبرساني به شش روستاي 
حومه اس��تان اردبيل را با اعتباري بالغ بر يك ميليارد و 130 ميليون 
ريال تكميل كنيم و به بهره برداري برس��انيم كه در ادامه روند اجراي 
پروژه هاي آبرساني توجه به مناطق محروم و روستاهاي كم برخوردار 
بيش از پيش گسترش مي يابد.  وي افزود: روستاهاي ايلچي، ايني عليا و 
بيعرق از توابع شهرستان گرمي سه روستايي بودند كه در طرح آبرساني 
به روستاهاي كم برخوردار استان اردبيل قرار داشتند و طي شش ماه 
اخير و نخست س��ال با تخصيص 210 ميليارد ريال مجموع اعتبار به 
بهره برداري رس��يد.  مسئول سازمان بسيج س��ازندگي سپاه حضرت 
عباس )ع( استان اردبيل تصريح كرد: روس��تاي ميان دره در اردبيل و 
روس��تاي جنگان در گرمي نيز به همت گروه هاي جهادي طي مدت 
معين در امس��ال و با صرف هزينه 400 ميليون ريال براي هر روس��تا 
آبرساني شدند كه در حومه اين روستاها نيز برخي مناطق و روستاهاي 

كم برخوردار هستند كه در اولويت آبرساني قرار دارند. 

كاهش 85 درص�دي آورد آب به تالاب بين المللي چغاخ�ور چهارمحال و 
بختياري در سال جاري حيات اين زيست بوم را با خطر جدي مواجه كرده كه 
اين وضعيت مي طلبد تا نسبت به تخصيص حقابه اين تالاب نظارت بيشتري 
انجام گيرد. تاكن�ون ۲4 تالاب از مجموع تالاب هاي كش�ور در فهرس�ت 
تالاب هاي بين المللي كنوانسيون رامسر به ثبت رسيده اند كه از اين تعداد 
دو تالاب چغاخور چهارمحال و بختياري و تالاب كاني برازان در آذربايجان 

غربي در سال هاي پس از پيروزي انقلاب اسلامي به ثبت بين المللي رسيده 
است. هدف اصلي كنوانسيون رامسر كه در سال 1971 به امضاي كشورهاي 
متعهد از جمله ايران رسيد، حفاظت و استفاده خردمندانه از تالاب ها از طريق 
اقدامات ملي و همكاري هاي بين المللي به منظور دستيابي به توسعه پايدار 
است. اما به تازگي آمار نگران كننده اي از آورد آب به تالاب بين المللي چغاخور 
اعلام ش�ده كه اين ميزان اندك آب در تالاب تاكنون بي سابقه بوده است. 

گندم يكي از محصولات توليدي اردبيل است و اين استان سابقه ركورد توليد 
گندم را در كارنامه خود دارد ولي كشاورزان اين منطقه به  رغم افزايش توليد 
با مشكلات زيادي دس�ت و پنجه نرم مي كنند و برخلاف افزايش و ارتقاي 
كيفيت محصول توليدي خود اما همچنان شاهد ديركرد در پرداخت مطالبات 
كشاورزان اردبيل هستيم. كش�اورزي كه با هزاران دغدغه و مشكلات در 

راستاي توليد و تحقق اقتصاد مقاومتي گام برمي دارد متأسفانه با چه كنم هاي 
مسئولان امر مورد بي مهري ها و كم لطفي هاي زيادي قرار مي گيرد كه پرداخت 
نشدن مطالبات اين قشر در اين ميان يكي از دغدغه هاي اصلي آنان در استان 
اردبيل است. متأسفانه قصه تكراري پرداخت نشدن مطالبات گندمكاران 
همچنان ادامه  دارد و براي دريافت مطالبات خود همچنان انتظار مي كشند. 

 برخورد قضایي
 با مسئولان فني متخلف مرغداري ها

به منظور جلوگيري از ش�يوع آنفلوآنزاي فوق ح�اد پرندگان در 
اس�تان، مس�ئولان فني واحد هاي مرغداري كه گ�زارش تلفات 
را ب�ه دامپزش�كي ندهند ب�ه مراج�ع قضايي معرفي مي ش�وند. 
مديركل دامپزشكي چهارمحال و بختياري با اعلام اين خبر گفت: برخي 
از استان هاي كشور درگير بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان هستند و 
خوشبختانه با تمهيداتي كه اتخاذ شده است تاكنون هيچ نشانه  اي از اين 
بيماري در چهارمحال و بختياري مشاهده نشده است. عبدالمحمد نجاتي 
افزود: دامپزشكي هم چون پليس وظيفه اطلاع رساني دارد تا بيماري وارد 
حريم بهداشتي واحد پرورش نشود پس بايد شرايط بيوسكيوريتي در 
مرغداري ها رعايت و از نقل و انتقال مرغ بدون مجوز بهداشتي خودداري 
شود.  مديركل دامپزشكي چهارمحال و بختياري ادامه داد: خوشبختانه 
با توجه به اينكه تعداد واحدهاي مرغ تخم گذار در استان محدود است، 
مي توان به راحتي و با تدابي��ر لازم از وقوع بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد 
پرندگان پيشگيري كرد.  نجاتي گفت: متأسفانه برخي از مرغداري ها از 
انبار دان به درستي محافظت نمي كنند و پرندگان آزاد پرواز به راحتي 
در اين اماكن ورود و خروج دارند و اين موضوع سبب آلودگي مي شود.  
وي افزود:  با اقدامات بسيار خوبي كه در خصوص مرغ زنده در لردگان 
انجام گرفته فروش مرغ كشتاري از 5 تن در روز به 40 تن افزايش يافته 
است كه اگر اين اقدام صورت نمي گرفت شايد در سال گذشته بيماري 

آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان تمام اين شهرستان را فرا مي گرفت.

سليمه محمدي
  گزارش
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و بختياری چهارمحال 

این شماره:

اردبيل

خاطره حسين زاده
   گزارش 


